



MILITAARAJALOO
PÄRAND
TURISM

PANGA MILITAARMATKARADA KOMANDOPUNKT

PIIRIVALVEKORDONID

21.juulil 1940 võttis NSV Liidu Rahvakomissaride Nõukogu vastu määrule ja NKVD andis välja vastava täiesti salajase käskkirja nr 00867, mille alusel tuli NSV Liidu ja Balti riikide piiridel neli piirivalvesalka reorganiseerida ja kolida tervenisti ümber Eestisse ja Lätte ning hakata seal pidama piirivalve teenistust vastavalt NSV Liidu standarditele.

1940. aastal paigutati NSV Liidu piirivalvekordonid sõjaeelsetesse Eesti Vabariigi kordonitesse vastavalt EV siseministri Maksim Undi käskkirjale 22. juulist 1940. Sel ajal oli EV-I 147 piirivalvekordonit ja -posti, neist idapiiril 61, Läti piiril 13 ja merepiiril 73, sh põhjarrannikul 47, läänerannikul mandriosas 11, Saaremaal 8, Hiiumaal 5, Muhus ja Vormsis kummaski 1. Rakvere salk sai üle võtta 39, Haapsalu oma 19 või 20 ja Kuressaare oma 14 või 15 Eesti piirvalve kordonit või posti.

Panga pangal on säilinud katuseta betoon -poolkelder, mis oli esialgselt juhtimispunktna kasutusel, kuid hiljem kasutati väikse kütuselaona. Panga pangalt umbes 10 km idas Liiküla külas asub kordonikompleks, mis rajati üle 60 aasta tagasi Eesti läänepiiri valvamiseks. Objekt on klassikaline näide nõukogude piirvalvekordonist.

Kordoni vastutusalas paiknesid erineva otstarbe, koosseisu ja varustusega vaatluspunktid ehk vaatluspostid (visuaalvaatlus-, prožektori-, raadiolokatsiooni- ning tehniline vaatluse postid), samuti insener-tehnilised, side- ja muud piirvalve rajatised, sh nt piiririba, patrullirada ja vaatluspostide juurdesöiduteed. Piki randa ehitati vähemalt 1950. aastate lõpul sihtidega telefoniühiliinid, mille igal 3.-10. postil oli nummerdatud pistikupesa telefonitoru ühendamiseks.



Telefonitu info edastamiseks piirvalvekordonisse
Used for imparting information to the border guard station
Трубка для передачи информации на кордон пограничников

BORDER GUARD CORDONS

On 21 July 1940, the Council of People's Commissars of the USSR adopted a decree and the NKVD issued the corresponding completely secret order No. 00867, according to which the four border guard stations on the borders of the USSR and the Baltic states had to be reorganised and completely relocated to Estonia and Latvia to provide border guard services there in accordance with USSR standards.

In 1940, the border guard cordons of the USSR were placed in the pre-war cordons of the Republic of Estonia, according to the order of the Minister of the Interior of the Republic of Estonia, Maksim Und of 22 July 1940.



At that time, Estonia had 147 border guard cordons and posts, of which 61 were on the eastern border, 13 on the Latvian border and 73 on the maritime border, including 47 on the northern coast, 11 on the mainland of the western coast, 8 in Saaremaa, 5 in Hiiumaa and 1 each in Muuhu and Vormsi. The Rakvere unit was able to take over 39

Estonian border guard checkpoints or posts, Haapsalu 19 or 20 and Kuressaare 14 or 15.

A roofless concrete semi-basement, which was originally used as a command point but later became a small fuel depot, remains on the Panga cliff. About 10 km east of the bank, in the village of Liiküla, there is a cordon complex that was built over 60 years ago to guard the western border of Estonia. The site is a classic example of a Soviet border guard cordon.

The cordon's area of responsibility included observation posts of various purposes, composition and equipment (visual, search-light, radio-location and technical observation posts), as well as engineering, communications and other border guard facilities, including the border strip, patrol paths and access roads to the observation posts. By the late 1950s, overhead telephone lines with forest ridges were built along the beach, with a numbered socket for connecting a phone at each of the 3rd to 10th poles.

ПОГРАНИЧНЫЕ ЗАСТАВЫ

21 июля 1940 года Совет Народных Комиссаров СССР принял постановление, а НКВД издал соответствующий приказ № 00867 под грифом «Совершенно секретно», согласно которому четыре подразделения застав на границе между СССР и странами Балтии должны быть реорганизованы и полностью переведены в Эстонию и Латвию, чтобы начать нести там пограничную службу по стандартам СССР. В 1940 году пограничные заставы СССР были размещены на довоенных заставах Эстонской Республики в соответствии с приказом министра внутренних дел Эстонской Республики Максима Унта от 22 июля 1940 года. В то время в Эстонской Республике было 147 пограничных застав и постов, из них 61 на восточной границе, 13 на границе с Латвией и 73 на морской границе, в том числе 47 на северном побережье, 11 на материковой части западного побережья, 8 на Сааремаа, 5 на Хийумаа и по одной на Муху и Вормси. Подразделение в Раквере включало 39 пограничных застав и постов, в Хаапсалу – 19 или 20, в Курессааре – 14 или 15.

На утесе Панга сохранилось бетонное полуподвальное строение без крыши, которое первоначально было задействовано в качестве командного пункта, но позже использовалось как небольшой топливный склад. Примерно в 10 км к востоку от утеса Панга, в деревне Лиикюла находится комплекс застав, построенный более 60 лет назад для охраны западной границы Эстонии. Этот объект является классическим примером советской пограничной заставы.

В зону ответственности заставы входили наблюдательные посты различного назначения, состава и оснащения (визуальные, прожекторные, радиолокационные и технические наблюдательные посты), а также инженерные, коммуникационные и другие пограничные сооружения, включая пограничную полосу, патрульную тропу и

подъездные дороги к наблюдательным постам. Ориентировочно в конце 1950-х годов на расчищенных участках вдоль берега были построены воздушные телефонные линии, с пронумерованными разъемами на каждом из 3-10 столбов для подключения телефонной трубки.



МИЛITAARMATKARADA PÄRANd 1940-1991. EESTI JA LÄT
Üks Eesti ja Läti militaarmatkaroa peregride saadu turvades kultuurides 20. sajandi soojalaugude seotud parku alates Eesti ja Lät vabadeid sõdadeid kuni Nõukogude Liidi kokkuvarisemiseni ning iseseisvuse taastamiseni.

INTERREG HERITAGE 1940-1991. ESTONIA AND LATVIA
The common military heritage sites of the 20th century from the Estonian and Latvian Wars of Independence until the collapse of the Soviet Union and restoration of independence.

See infostand valjundab autori vasteid. Programmi korraldusasutus ei ole vastutav selle eest, kuidas seda infot võidakse kasutada.

This info stand reflects the views of the author. The managing authority of the programme is not liable for how this information may be used.

<https://militaryheritageoutreach.info>

Panga Areng MTÜ